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اسحـق ارزانـی

اقتصادی

-دریافت  اقتصــادی  گــروه 
تســهیلات ازدواج که حالا به یکی از 
مشکلات زوج ها تبدیل شده و مدام بر 
چالش های آن افزوده می شود؛ زوج های 
جوانی که در ابتدا گلایه از عدم پرداخت 
تسهیلات داشتند حالا یک گام به عقب 
آمدند و در ثبت نام این تســهیلات هم 
با مشکلات مختلفی دست و پنجه نرم 
می کنند. در راستای مشکلات ثبت نام 
وام ازدواج برخی از مخاطبان نوشتند: 
سلام؛ چرا برای وام ازدواج سایت بانک 
مرکزی مشکل دارد و نزدیک به دو ماه  
است که اصلا نمی شوند ثبت نام کنیم. 
یا می نویسد استان شما هیچ بانکی اعتبار 
ندارد و یا به تلاش مجدد اشاره می کند. 
خواهش می کنم رسیدگی کنید. در ادامه 
یکی دیگر از مخاطبان نوشت: با سلام 
ببخشــید امروز که اخبار ازدواج و وام 
ازدواج را دیدم لازم دانستم این موضوع 

را با شما درمیان بگذارم. چند ماه است 
که در ســامانه ثبت نــام وام ازدواج در 
استان اصفهان بسته است و الان برادرم 
هرچــه به کافی نــت مراجعه می کند، 
سایت بسته است. لطفا صدای ما باشید 
و ایــن موضوع را پیگیری کنید تا برادر 
من هر چه زودتر روانه خانه بخت شود. 
آنها برای رفتن به ســر خانه و زندگی 
خود به این پول احتیاج دارند.همچنین 
دیگــر مخاطــب نوشــت: میخواهم 
موضوعی رو به شما بگویم که دغدغه 
همه تازه عروس و دامادهاست. با توجه 
به اینکه جوانان برای راه اندازی زندگی 
و یا کســب کاری در شــروع زندگی، 
دولت براشون وام ازدواج در نظر گرفته 
متاسفانه برای ثبت نام در سایت بانک 
مرکزی باید هفت خوان رســتم رو رد 
کنــی. بــرای یک ثبت نــام ۵ کپچای 
انگلیسی و فارسی گذاشتن! برای ورود 
به سایت و ثبت نهایی باید ۴ صفحه رو 
رد کنی. صفحه اول اطلاعات مربوط به 

تاریــخ تولد و کدملی رو وارد میکنی و 
نیازه ک کپچای انگلیســی رو حل کنی 
کپچایی هم ک گذاشــتن بهینه شــده 
نیست و از ۲۰ کپچا یکیش درسته؟! او 
در ادامه افزود: حالا اگر به مشکل قطعی 
ارتباط بانک مرکزی با مخابرات نخوری 
تازه میره صفحه دوم، در این صفحه یک 
کد ۶ رقمی برای وام گیرنده ارسال میشه 
کــد هم ۲ دقیقه زمــان داره و بازم باید 
توی این ۲ دقیقه ۲۰ تا کپچای انگلیسی 
حل کنی تا یکیشو قبول کنه بری صفحه 
ســوم؟! درصورتی که تــوی ۲ دقیقه 
نتونستی بری صفحه سوم بازم همه چی 
برمیگرده به صفحه اول و بازم باید بری 
کد بگیری؟! تعداد کد ها هم اگه به ۱۰۰ 
کد برسه شمارت مسدود میشه خیلی 
خوش شانس باشی بری صفحه سوم، 
در این مرحله نیازه بانک رو انتخاب کنی 
درصورتی که بانک مدنظرت تو لیست 
موجود نباشه هر ۱۰ دقیقه یکبار میتونی 
کپچای فارســی ریاضی رو حل کنی و 

لیســت بانک هارو بروزرسانی کنی در 
حالیکــه اگه بانک باز شــد در حد ۳۰ 
ثانیه اعتبارش تموم می شود با این حال 
بازم خوش شانس باشی و بتونی بانک 
مدنظرت رو انتخاب کنی بازم باید یک 
کپچا انگلیسی رو حل کنی و بزنی روی 
ثبت نام اگ سایت مشکلی نداشته باشه 
که ثبت نام میشه یهو دیدی تا زدی روی 
ثبــت نام کلا از صفحه میندازه بیرون و 
تموم تلاش هایی که کردی هدر می رود. 
خواهش میکنم مشکل سایت ثبت نام 

وام ازدواج را رفع کنید.
وام ازدواج

در ادامــه هم ســیاوش غیبی پور 
کارشــناس اقتصادی گفــت: یکی از 
مشکلات مهم تســهیلات ازدواج در 
حال حاضر امکان ثبت نام متقاضیان در 
سامانه مربوطه برای دریافت تسهیلات 
ازدواج است که بعضا روند آن بسیاری 
طولانــی و با مشــکل همراه اســت 
موضوعی که می طلبــد بانک مرکزی 
هــم برای آن راه حل اساســی در نظر 
گیرد؛ درســت است که افزایش اعتبار 
تســهیلات از مسیر سپرده های قانونی 
بانک ها اقدام مناســبی بود که به تازگی 
رخ داد، امــا با توجه به تعداد افرادی که 
در صف هستند و باتوجه به مشکلات 
ثبت نام به نوعی مُســکن خواهد بود و 

باید برای حل این مشکل تدابیر اساسی 
و همه جانبه با کمک بخش های مختلف 
اندیشده شود. تداوم مشکلات پرداخت 
تسهیلات تکلیفی ازدواج کار را به جایی 
رساند که به تازگی ستار شیرعالی معاون 
اقتصادی سازمان بازرسی طی نامه ای به 
رئیس کل بانک مرکزی هشدار داد و در 
این نامه مطرح کرد: در ماده )۱-۴( این 
دستورالعمل، بیان شده که کلیه متقاضیان 
وام ازدواج و فرزندآوری جهت دریافت 
تســهیلات مذکور ابتدا باید از طریق 
ســامانه تســهیلات قرض الحسنه به 
نشــانی Ve.cbi.ir ثبت نام نموده و 
فرم مربوطه را تکمیل کنند؛ اما ملاحظه 
شد که امسال در بانک مرکزی رویه ای 
اتخاذ شــده که روزانه و در ســاعاتی 
خاص، سامانه مذکور تعداد محدودی 
متقاضی را برای برخی بانک ها پذیرش 
می کند. این در حالیســت که به غیر از 
مشکلات کمبود منابع بانک ها و افزایش 
مبلغ تســهیلات ازدواج و فرزندآوری 
امســال، رویه حاکم به گونه ای شده که 
عدم امکان ثبت نام متقاضیان در سامانه 
مذکور منجر به بروز نارضایتی بیشتری 
در بین مــردم گردیــده و حجم قابل 
توجهی از شکایات روزانه این سازمان 
به این موضوع اختصاص یافته اســت.

معاون اقتصادی ســازمان بازرسی در 

پایان این نامه خطاب به رئیس کل بانک 
مرکزی تاکید کرده است که در اجرای 
بند )ج( ماده )۱۱( قانون تشکیل سازمان 
بازرسی کل کشــور و ماده )۴۲( آیین 
نامه اجرایی آن )مبنی بر ارسال به هنگام 
گزارش های نظارتی هشداردهنده برای 
پیشــگیری از وقوع هرگونه تخلف و 
سوءجریان( ضمن بررسی موضوع و 
اصلاح فرآینــد، تدابیر اصلاحی لازم 
به منظور کاهش زمان ثبت نام متقاضی 

اتخاذ شود.
سامانه وام ازدواج باز شود

رئیــس کل بانک مرکــزی برای 
بررسی مسائل تســهیلات ازدواج به 
کمیســیون اصل ۹۰ رفــت و نصرالله 
پژمانفــر رئیس کمیســیون اصل ۹۰ 
مجلس با اشاره به این که چند مسئله در 
جلسه با رئیس کل بانک مرکزی مصوب 
شــد گفت: یکی از مسائل این بود که 
ســامانه ثبت نام وام ازدواج به سرعت 
بازگشایی شود و هر کسی که متقاضی 
است بتواند ثبت نام کند. نهایتا قرار شد 
یک هفته تا ۱۰ روز آینده ســامانه وام 
ازدواج بازگشایی شود و کسی را معطل 
برای ثبت نام در ســامانه نداشته باشیم. 
در ادامه هم علی کشــوری سخنگوی 
کمیســیون اصل ۹۰ بــا تاکید براینکه 
کمیســیون اصل ۹۰ چند مورد را برای 

بانک مرکزی تعیین کرده و اولتیماتوم 
اجرایــی تا یک هفته آینده به این بانک 
داده است، گفت: به بانک مرکزی اعلام 
کردیم تا یک هفته آینده سامانه ثبت نام 
وام قرض الحســنه ازدواج و فرزند باز 
شود تا کســانی که پشت خط هستند 

بتوانند ثبت نام کنند.
۸۱ هــزار میلیــارد تومان 
تســهیلات ازدواج پرداخت شده 

است
در ادامه هم پس از جلسه همفکری 
با کمیسیون اصل نود مجلس در جهت 
تسهیل و تسریع در پرداخت وام ازدواج 
و فرزنــدآوری در خصوص عملکرد 
شــبکه بانکی در اجرای تســهیلات 
تکلیفی محمدرضــا فرزین رئیس کل 
بانــک مرکــزی گفت: مجمــوع وام 
ازدواج و فرندآوری که تاکنون توســط 
شبکه بانکی به متقاضیان پرداخت شده 
اســت ۱۰۰ همت است که ۸۱ همت 
آن مربــوط بــه وام ازدواج و ۱۹ همت 
مربوط به وام فرزندآوری است. وی با 
اشــاره به تکالیف قانونی پرداخت این 
تســهیلات، تصریح کرد: شبکه بانکی 
بر اســاس قانون باید در مجموع ۲۰۰ 

همت برای سرفصل تسهیلات ازدواج 
و فرزند پرداخت کند، اما برنامه ریزی 
ما پرداخت این تسهیلات فراتر از ۲۰۰ 
همت پیش بینی شده است. اعطای رقم 
۵۰ همــت بودجه اضافه بر ۲۰۰ همت 
قانونــی برای پرداخــت وام ازدواج و 
فرزند که دو هفته پیش در هیات عامل 
بانک مرکزی تصویب شــد، بین هفت 
بانکــی که متقاضیــان دریافت این دو 

تسهیلات در آنها زیاد است آغاز شد.
مرکــزی  بانــک  رئیــس کل 
خاطرنشــان کرد: امــروز بر اســاس 
توافقاتــی که با کمیســیون اصل نود 
مجلس انجام دادیم مقرر شد که مبالغی 
نیــز از روش های دیگر برای متقاضیان 
پرداخت شــود که پس از نهایی شدن 
اطلاع رســانی لازم انجام خواهد شد 
بــه طور قطــع با تصمیم هــای اتخاذ 
شــده، ثبت نام وام ازدواج و فرزند در 
ســامانه مربوطه تسهیل می شود. حالا 
بایــد منتظر ماند و دید ســرانجام پس 
از کش وقوس های فراوان مشــکلات 
ثبت نام تسهیلات تکلیفی ازدواج مرتفع 
خواهد شد؟ تسهیلاتی که قانون هم بر 

آن تاکید بسیار دارد.  

پایان کابوس ثبت نام وام ازدواج 
با اتخاذ تصمیمات جدید

بنابر گفته مسئولان، بناست یک هفته تا ۱۰ روز آینده سامانه وام ازدواج بازگشایی شود و کسی را معطل
 برای ثبت نام در سامانه نداشته باشیم.

رقم یارانه ها قرار است چه تغییری کند؟
گروه اقتصادی - در حال حاضر، یارانه به دهک های ۱ تا ۳ مبلغ ۴۰۰ هزار 

تومان و به دهک های ۴ تا ۹ مبلغ ۳۰۰ هزار تومان پرداخت می شود.
طیبه حسینی، سخنگوی سازمان هدفمندی یارانه ها، در اظهارات اخیر خود 

به بررسی وضعیت یارانه ها و امکان افزایش مبلغ آن در سال ۱۴۰۳ پرداخت. 
 طبق تبصره ۸ قانون بودجه ۱۴۰۲، سازمان هدفمندسازی یارانه ها موظف 
به پرداخت یارانه نقدی به اقشــاری اســت که از طرف وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی به عنوان یارانه بگیر شناخته شده اند. در حال حاضر، یارانه به دهک های 
۱ تا ۳ مبلغ ۴۰۰ هزار تومان و به دهک های ۴ تا ۹ مبلغ ۳۰۰ هزار تومان پرداخت 
می شــود.  حســینی بیان کرد که یارانه فعلی نیز با تحقق صد درصدی منابع مالی 
همــراه نبــوده و به همین دلیل امکان افزایش مبلغ یارانه وجود ندارد. در نیمه اول 
سال ۱۴۰۳، حدود ۵۲ تا ۵۳ درصد از منابع مورد نیاز محقق شده و سازمان با ۵۰ 
درصد کسری منابع مواجه است.  بودجه سازمان هدفمندسازی یارانه ها براساس 
منابعی که محقق می شود، تعیین می شود. اگر منابع مالی افزایش پیدا کند، امکان 

افزایش مبلغ یارانه نیز وجود خواهد داشت.
 علاوه بر یارانه نقدی، ســازمان باید یارانه طرح دارویار )شیرخشــک، دارو 
و ملزومات پزشکی(، مستمری بهزیستی و کمیته امداد وهمچنین مواردی که در 
جدول ۱۴ قانون بودجه لحاظ شده  است را باتوجه به منابعی که داریم پرداخت کند.
 ســازمان برنامه و بودجه مســئولیت تعیین منابع و مصارف را بر عهده دارد 
و این ســازمان اســت که باید تصمیم بگیرد که چگونه منابع و مصارف را برای 
پرداخت یارانه ها تخصیص دهد.   حسینی اشاره کرد که نظرات افراد درباره مبلغ 
یارانه متفاوت اســت و ممکن است برای یک فرد ۱۰ میلیون تومان هم کم باشد، 
در حالی که برای فرد دیگر ۳۰۰ هزار تومان کافی باشــد. بنابراین، رضایت افراد 
از مبلغ یارانه به منابع دولت و شــرایط اقتصادی بستگی دارد.  سخنگوی سازمان 
هدفمندی یارانه ها در پایان تأکید کرد که افزایش مبلغ یارانه در سال ۱۴۰۳ به دلیل 
عدم تحقق منابع مالی و شرایط اقتصادی امکان پذیر نیست و باید به منابع دولت و 

نیازهای جمعیت یارانه بگیر توجه شود.

گــروه اقتصــادی  - نایــب رییس  
کمیســیون برنامه و بودجه مجلس در پاسخ 
به این سوال که اساس عدد هزار همت اعلام 
شده برای کسری بودجه در ۶ ماهه اول سال 
صحت دارد؟ اظهار داشــت: این عدد اعلام 
شــده درست نیســت و امکان ندارد میزان 
کســری بودجه ها به این حد و درصد برسد 
و بیان این عدد از افراد با تجربه ای مانند آقای 
عارف بعید بود. البته باید توجه داشت طبیعتا 
هر دولتی که بر سر کار می آید مدعی می شود 
که دولت قبل بدهــی و ناترازی هایی به جا 

گذاشته است.
مهــرداد لاهوتی درباره کســری هزار 
همتی که از سوی معاون اول رییس جمهور 
اعلام شد، اظهار داشت: کسری بودجه معنی 
ندارد چراکه دولت درآمد مشخص و هزینه 
جاری و عمرانی مشخص دارد و در سالهای 
گذشته هم که کسری بودجه اعلام می شد آیا 
این کسری بودجه از محل مشخصی تامین 
می شــد؟ در نهایت راهکار کسری بودجه 
مدیریت  هزینه های دولت است. سوال این 
است که چرا همین مدیریت هزینه ها قبل از 

تصویب و قطعی شــدن لایحه بودجه انجام 
نمی شــود؟ باید به اندازه تــوان درآمدهای 

دولت، هزینه ها مشخص شوند.
نایب رییس کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس افزود: مهمترین درآمدهای دولت از 
دو منبع اصلی درآمد حاصل از فروش نفت و 
وصول مالیات ها تامین می شود، چرا دولت ها 
براســاس توان واقعی درآمدها، هزینه ها را 
مشــخص نمی کنند؟ وی با بیان اینکه نهایتا 
تبعــات و آثار این عدم انطبــاق درآمدها و 
هزینه ها در وضعیت صندوق توســعه ملی 
می بینیم، گفت: فلســفه تشــکیل صندوق 
توسعه ملی این بوده که سهمی از درآمدهای 
حاصل از فروش نفت داشــته باشد. دولت 
سهمی از درآمدهای حاصل از فروش نفت 
دارد اما بخشــی از این درآمدها هم متعلق به 
مردم است و قرار بر این بود که بخشی از این 
درآمدها در صندوق توسعه ملی ذخیره شود 

و دولت حق استفاده از آن را نداشته باشد.
لاهوتی ادامه داد:  قرار بر این بود صندوق 
توســعه ملی ایران مانند سایر صندوق  های 
ثروت دنیا مانند صندوق نروژ، امارات و ... به 

عنوان یک پشتوانه عمل کند و در بخش های 
مختلف ســودآور سرمایه گذاری کنند و در 

اختیار بخش خصوصی باشند. 
نایب رییس کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس تاکید کرد: اســاس تشکیل صندوق 
توســعه ملی این بود که دولت حق استفاده 
از منابع ان را نداشــته باشد اما الان این امکان 
بســیار راحت برای دولت ها فراهم شده به 
طوریکه از زمان تشکیل صندوق توسعه ملی 
) از ۱۳۹۰ شروع به کار صندوق( ۱۶۶ میلیارد 
دلار ورودی صندوق بوده که تا کنون از این 
رقم ۹۰ میلیارد دلار توسط دولت ها برداشت 

شده  است. 
وی افــزود: البته انحرافات دیگری در 
صندوق ملی بوده کــه در این اعداد و ارقام 
مورد محاســبه قرار نگرفته  است. 7۰ درصد 
منابع ایــن صندوق نصیب شــرکت های 
دولتی شــده که امروز امکان بازگشت این 

برداشــت ها هم وجود ندارد. تنها ۲۰ درصد 
منابع صندوق بــه بخش خصوصی واقعی 
تخصیص داده شــده است.      لاهوتی اظهار 
داشــت: وقتی در بودجه درآمدها را بالاتر از 
اعداد واقعی در نظر می گیریم نتیجه این است 
که ســهم صندوق توسعه ملی از درآمدهای 
نفتــی کاهش پیدا می کند. امســال باید ۴۵ 
درصد درآمدهای نفتی به صندوق توســعه 
ملی اختصاص پیدا می کرد اما هر سال شاهد 
کاهش سهم صندوق هستیم. هر سال باید ۲۰ 
درصد درآمدها به صندوق توسعه واریز شود 
و ۲۰ درصد دیگر به عنوان قرض الحســنه و 
تســهیلات برگشت داده شــود و در تمام 
پاراف های رهبری می بینم که نوشته شده این 
عدد به عنوان امانت به دولت داده می شود اما 
در هیچ دولت این برداشــت ها برگشت داده 

نشده است. 
نایب رییس کمیسیون برنامه و بودجه 

مجلس با اشــاره به اخذ دستورهای موردی 
برای برداشــت از صندوق گفت: جالب این 
است که به سهم ۲۰ درصد دیگری که واریز 
می شود، دستورهای موردی برای برداشت 
داده می شــود که این برداشــت ها در ان ۹۰ 
میلیارد دلار برداشت دیده نشده است و اخیرا 
هم رییس جهوری اعلام کرد برای برداشت 
از صندوق دستور موردی گرفته است و این 
دســتورهای مورد تبعات فراتر از آنچه گفته 
شــد دارد چراکه اصلا اعــداد آن در بودجه 
پیش بینی نشده اســت. وی در پاسخ به این 
سوال که اساس عدد هزار همت اعلام شده 
برای کســری بودجه در ۶ ماهه اول ســال 
صحت دارد، اظهار داشــت: این عدد اعلام 
شــده درست نیســت و امکان ندارد میزان 
کســری بودجه ها به این حد و درصد برسد 
و بیان این عدد از افراد با تجربه ای مانند آقای 
عارف بعید بود. البته باید توجه داشت طبیعتا 

هر دولتی که بر سر کار می آید مدعی می شود 
که دولت قبل بدهــی و ناترازی هایی به جا 

گذاشته است.
لاهوتی ادامه داد: در طول ۱۶ سالی که 
در مجلس حضور داشتم در هیچ بودجه ای 
عدد کسری بودجه را نشان نمی دهیم اما رخ 
داده که برای مثال در قانون بودجه فروش یک 
میلیون بشکه پیش بینی شده اما در پایان سال 
میزان فروش به ۸۰۰ هزار بشکه رسیده است. 
بحث ما با دولت این است که در همان ابتدا 
میزان فروش را همان عدد ۸۰۰ هزار بشــکه 

در نظر بگیرد. 
نایب رییس کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس درباره اینکه در دولت سیزدهم گفته 
می شد پول حاصل از فروش نفت به کشور 
برگشته و درآمدهای مالیاتی محقق شده، در 
این صورت دلیل کســری بودجه ۱۴۰۳ چه 
بوده است، تاکید کرد: درآمدهای مالیاتی واقعا 
براساس اعداد و ارقام بودجه وصول شده و 
از سوی دیگر آقایان مدعی بودند که وصول 
درآمدها فراتر از پیش بینی ها بوده، حال اگر 
این ادعا وجود داشته که پول فروش نفت هم 

به کشور بازگشته، نتیجه این است که  دولت 
هزینــه فراتری از اعداد و ارقام بودجه ایجاد 
کرده است چراکه هزینه های جاری و عمرانی 
بر اســاس درآمدهای مالیاتی و فروش نفت 

تامین می شود.  
وی همچنین با اشــاره به سخنان اخیر 
رییس جمهوری مبنی بر کاهش سهم بخش 
عمرانی از بودجه گفت: اخیرا رییس جمهور 
اعلام کرد که برای جلوگیری از ناترازی های 
بودجه باید هزینه های عمرانی را کاهش دهیم 
اما توجه داشته باشند هزینه عمران به معنای 
افزایش تولید، ایجاد اشتغال و پویایی و ارایه 
خدمات به مردم است. بودجه عمومی کشور 
امسال ۲۵۰۰ هزار میلیارد تومان بوده است که 
مجموعه ۳۸۰ هزار میلیارد تومان برای بخش 
عمرانی هزینه پیش بینی کرده ایم اگر فقط ۵۰ 
درصد این عدد تخصیص داده شــود ۲۰۰ 
هزار میلیارد تومان به بخش عمرانی بودجه 
اختصاص پیدا کرده است یعنی می خواهند 
ایــن عدد را هم کاهش دهند. هنر آقایان باید 
این باشــند که جلوی کســری بودجه را از 

کاهش هزینه های جاری بگیرند.  

نایب رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

۷۰ درصد منابع صندوق توسعه نصیب دولتی ها شد

انتقاد»همتی« به واردات قهوه با ارز ترجیحی؛

 رشد اقتصادی تا پایان سال به ۴ درصد نمی رسد

گروه اقتصادی -پروژه فشــار 
افزایــی پارس جنوبی یکــی از پروژه 
های حائز اهمیت است، چرا که ایران به 
عنوان دومین دارنده ذخایر گازی اکنون 
با ناترازی گاز به خصوص در زمستان 

مواجه است.
اواخر ســال گذشته بود که پروژه 
فشار افزایی پارس جنوبی به امضا رسید 
چرا که ایران با وجود آنکه دومین دارنده 
ذخایر گازی است در زمستان ناترازی 
گاز وجود دارد، البته با فشار افزایی از این 
میدان مشترک می توان به تولید مضاعف 
گاز از این میدان مشــترک امیدوار بود، 
زیرا در غیر این صورت آنطور که محمد 
رضا عارف معاون اول دولت چهاردهم 
می گوید، امســال ناترازی گاز خواهیم 
داشــت. البته حمید بــورد مدیرعامل 
شــرکت ملی نفت ایران هم بر پیشبرد 
این طرح تاکید داشــت و در این زمینه 
گفته است: »برای پیشبرد فعالیت ها در 
دو بال نفت و گاز این شرکت در اهواز 
و عسلویه، نشست های فنی متعدد در 
دســتور کار قرار دارد و موضوع هایی 

ماننــد طــرح فشــار افزایــی پارس 
جنوبی، تعمیرات تأسیسات، سوخت 
زمستانی و مســائل مربوط به توسعه 
میدان های گازی جدید را با همکاری 
شرکت های پیمانکاری توانمند ایرانی 
پیگیــری خواهیم کــرد.« اما آنطور که 
به نظر می رســد تحریم ها کمی روند 
فشــار افزایی را در این میدان مشترک 
کند کرده اســت. در این رابطه محسن 
قمصری کارشــناس انرژی با اشاره به 
اینکه مساله فشار افزایی پارس جنوبی 
یکی از مسائل مهم کشور است، اظهار 
کرد: با وجود تحریم ها واردات و اقلام و 
کالاهای مورد نیاز فشار افزایی در پارس 

جنوبی را می توان در بازار یافت.
وی ادامه داد: برای فشــار افزایی 
می توان از کالاهایی که ســایر کشورها 
استفاده می کنند بهره برد اما اینکه چقدر 
کارایی داشــته باشد مشخص نیست و 
بســتگی به کیفیت تولیــد دارد. زینب 
قیصری رئیس فراکسیون امنیت انرژی 
و منابع معدنی مجلس نیز با اشــاره به 
آخرین وضعیت رقابت ایران و قطر در 

تولید گاز از پارس جنوبی عنوان کرد: در 
حال حاضر مهندسان ایران به توانمندی 
بومی شده توسعه فازهای پارس جنوبی 
دست پیدا کرده اند و در شرایط تحریم 
توانستند تولید گاز کشور از این میدان 

مشترک با قطر را افزایش دهند.
میــدان گازی پارس جنوبی 

هنوز گاز دارد
بسیاری از کارشناسان معتقدند که 
پارس جنوبی نهایتاً تا ۱۰ سال آینده گاز 
دارد به همین دلیل باید اکنون با تمام توان 
از این میدان مشــترک برداشت و حتی 
در صورت مازاد تولید آن را صادر کنیم 
چرا که در میادین مشترک همواره سهم 
خواهی یکی از مســائل حائز اهمیت 
است، به عنوان مثال طی رزهای گذشته 
خبری مبنی بر پیشی گرفتن ایران از قطر 
در تولید گاز منتشــر شد و اهمیت این 
موضــوع را چند برابر کرد قمصری در 
پاسخ به این سوال که آیا واقعاً ایران در 
تولید گاز از قطر پیشــی گرفته است، 
خاطر نشــان کرد: این ادعایی است که 
مطرح شده است اما به نظر می رسد این 

اتفاق افتاده اســت. کمبودی که وجود 
دارد به دلیل تولید نیســت بلکه به دلیل 
مصرف بالای گاز است که متأسفانه هر 
چه تولید می کنیم باز هم به مصرف نمی 
رسیم. این کارشناس انرژی با اشاره به 
اینکه برخی از موضوعات مطرح شده 
مبنی بر اتمام گاز در این منطقه از دیرباز 
وجود داشــته و مساله جدیدی نیست 
خاطر نشان کرد: در این منطقه مخازن، 
مخازن بســیار بزرگی است و با بعید به 
نظر می رسد که به زودی این میادین را 
از دســت دهیم و این مساله بستگی به 
تولید نیز دارد پروژه های فشار افزایی و 
پروژه های چاه های جدید از موارد تأثر 

گذار هستند.
تولیــد ۶۳۰ میلیــون متر 
مکعبی گاز از پــارس جنوبی با 

تکنولوژی داخلی
رئیس فراکسیون امنیت انرژی و 
منابع معدنــی مجلس افزود: هم اکنون 
تولیــد گاز ایران از میدان پارس جنوبی 
به عنوان بزرگترین میــدان گازی دنیا 
حــدود روزانه 7۰۰ میلیون متر مکعب 

اســت درحالی که طرف قطری با انواع 
تکنولوژی ها و جذب ســرمایه گذاری 
خارجی کمتر از ۶۳۰ میلیون متر مکعب 
در روز از ایــن میــدان تولید می کند و 
ما باید قدردان مهندســان زحمتکش 
نفتی کشور باشــیم. قیصری ادامه داد: 
ماجرا زمانی جالب می شود که بدانید، 
ایران در حالــی از قطر در تولید گاز از 
پارس جنوبی پیشی گرفته که سهم قطر 
از ذخایر گاز میدان تقریباً دو برابر ایران 
اســت. یعنی با توجه به سهم دو کشور 
از ذخایــر میدان، حتی اگر ایران نصف 
قطر نیز گاز تولید کند، تازه در رقابت با 
این کشــور در نقطه سربه سر قرار دارد، 
اما ما از سال ۹7 تاکنون از قطری ها جلو 

افتاده ایم.
برداشــت ۹۰۰ میلیارد متر 

مکعبی از پارس جنوبی
رئیس فراکسیون امنیت انرژی و 
منابع معدنــی مجلس گفت: در حوزه 
تولید تجمعی نیز اگر ســهم هر کشور 
از ذخایــر گاز پارس جنوبی را مبنا قرار 
دهیم، ایران بــه میزان ۹۰۰ میلیارد متر 

مکعب بیش از سهم خود گاز برداشت 
کرده اســت. وی اظهار داشت: برخی 
افراد ناآگاه تلاش می کنند که دستاورد 
مهندســان این مــرز و بــوم را با ارائه 
اطلاعات غلط زیر سوال ببرند و نقطه 
قوت کشور را به صورت نقطه ضعف 
نمایش دهند. هم اکنون 7۵ درصد گاز 
کشــور از میــدان پارس جنوبی تأمین 
می شود و ایران بعد از آمریکا و روسیه 
سومین تولیدکننده بزرگ گاز دنیاست.

قیصری گفت: اما با وجود پیشتازی 
ایران از تولید گاز از پارس جنوبی، ما باید 
حواسمان نسبت به تحولات آینده جمع 
باشد و هوشیار باشیم. قطری ها برنامه 
دارند تا ســال ۲۰۲۳ تولید گاز طبیعی 
مایع شده از پارس جنوبی را ۶۰ درصد 
افزایش دهند و از 77 میلیون تن به ۱۲۶ 
میلیون تن برســانند و بــرای این کار، 
قراردادهایــی به ارزش ۴۵ میلیارد دلار 

با 7 غول نفتی دنیا منعقد کرده اند.
اولویت اول دولت چهاردهم 
ســرمایه گذاری پروژه فشــار 

افزایی پارس جنوبی

رئیس فراکسیون امنیت انرژی و 
منابــع معدنی تاکید کــرد: از طرفی در 
ایران نیز قرارداد ۲۰ میلیارد دلاری برای 
فشار افزایی پارس جنوبی با ۴ شرکت 
پتروپارس، اویک، قرارگاه خاتم الانبیاء 
و مپنا امضا شده است و قرار است تأمین 
مالی این طرح از صندوق توســعه ملی 
صورت بگیرد. وی خاطر نشــان کرد: 
برای اینکه در رقابت با قطری ها عقب 
نیفتیم باید پروژه فشــار افزایی پارس 
جنوبی به اولویت اول ســرمایه گذاری 
دولت چهاردهم تبدیل شود. هم اکنون 
۵۰ درصد از کل تقاضای کشور به انرژی 
از میدان پارس جنوبی تأمین می شود و 

این میدان اهمیــت ویژه ای برای ایران 
دارد. بر اســاس این گــزارش، دولت 
چهاردهم باید تدبیری بیندیشــد تا در 
روند اجرای این پروژه تسریع صورت 
بگیرد، چرا که از یک سو ناترازی گاز به 
افزایش تولید بستگی دارد و از دیگر سو 
با توجه به اینکه برخی از کارشناسان بر 
این باورند که این میدان گازی سال های 
پایانی عمر خود را طی می کند بهتر است 
با سرمایه گذاری های کلان تولید را به 
بالاترین ســطح برد و در صورت مازاد 
تولیــد آن را صادر و علاوه بر ارزآوری 
برای کشور به هاب گازی منطقه تبدیل 

شویم.

گروه اقتصادی -وزیر اقتصاد گفت: شنیدم برای قهوه ارز ترجیحی و ۴۵ هزار 
تومانی اختصاص می دهند چرا باید از سرمایه گذاران ارز را بگیریم و با آن قهوه وارد 
کنیم و همان قهوه را هم مردم با چند برابر قیمت در بازار خریداری کنند. عبدالناصر 
همتی در مراسم تودیع و معارفه رییس سازمان بورس با بیان اینکه به من گفته اند که 
در سخنرانی ها مثبت صحبت کنم، اظهار داشت: رهبری شعار امسال را جهش تولید 
با مشــارکت مردمی نام گذاری کردند اما آمار سه ماه بانک مرکزی می گوید توفیق 
رشد تا پایان رشد بالا نیست و بعید است که تا پایان سال نرخ رشد حتی به ۴ درصد 
برســد و مهم این اســت که این رشد با کیفیت و به رفاه مردم منجر شود.  هزار آیین 
نامه بنویسم اما تورم بالا و رشد اقتصادی پایین باشد، بی فایده است و در شرایطی 
که کشورهای دیگر چهارنعل رشد می کنند ما رقابت بین المللی را از دست می دهیم. 
اگر کشورها به رشد رسیدند به این دلیل بوده که به بازارهای مالی تکیه کرده و اگر 
به این کشورها فخرفروشی می کنند به دلیل قدرت بالای مالی آنها است اما در ایران 
هنوز درباره هماهنگی سازمان های مختلف حرف می زنیم و اینکه چه کسی مقصر 

است، معتقدم همه مقصیر هستیم چراکه حکمرانی اقتصادی کشور اشتباه است. 
وزیر اقتصاد با بیان اینکه رییس سازمان بورس باید برای انجام ماموریت های 
محول شده کت خود خود را دربیاورد، گفت: موضوع مهم تامین مالی کشور است 
و الان کمبود ســرمایه مواجه هســتیم و بورس باید محور اعتماد مردم برای جذب 
 ســرمایه خرد باشــد تا ما امروز اعتماد مردم به بورس از بین رفته و باید این اعتماد 
برگردد و بازار سرمایه شفاف شود. هرچند دولت باید به بورس کمک کند اما اگر قرار 
باشد همه کارها و مذاکرات را وزیر اقتصاد انجام دهد، خودم رییس سازمان بورس 
می شدم و از آقای صیدی می خواهم در این سازمان از افراد خوشنام استفاده کنند و 
کت خودش را دربیاورد، البته نه اینکه هوا گرم شد کتش را دربیاورد بلکه برای انجام 
کار کتش را دربیاورد .  شنیدم برای قهوه ارز ترجیحی و ۴۵ هزار تومانی اختصاص 
می دهند چرا باید از سرمایه گذاران ارز را بگیریم و با آن قهوه وارد کنیم و همان قهوه 
را هم مردم با چند برابر قیمت در بازار خریداری کنند. درست است که قهوه فراگیر 
شده و دیگر همه قهوه می خورند اما چرا باید نرخ ترجیحی به آن اختصاص دهیم.

لزوم نگاه جدی دولت چهاردهم به پروژه فشار افزایی پارس جنوبی

رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشــان کرد: 
امروز بر اساس توافقاتی که با کمیسیون 
اصل نود مجلس انجام دادیم مقرر شــد 
که مبالغی نیــز از روش های دیگر برای 
متقاضیــان پرداخت شــود کــه پس از 
نهایی شــدن اطلاع رســانی لازم انجام 
خواهد شــد به طور قطع با تصمیم های 
اتخاذ شــده، ثبت نام وام ازدواج و فرزند 
در ســامانه مربوطه تســهیل می شود.


